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Úvod

Předmětem tohoto materiálu je průběžná zpráva členům vlády o postupu prací pro možnost 

vzniku průmyslové zóny v lokalitě Přerov – letiště Bochoř.

Zájmové území bylo po zhodnocení dostupných lokalit v ČR vyhodnoceno agenturou 
CzechInvest jako vhodné pro umístění strategického investora (projekt Darwin). Vhodnost 

výběru lokality byla potvrzena i zájmem samotného investora, který již o dalších nabízených 

alternativách v rámci ČR dále neuvažoval. Avšak po téměř pěti měsících trvajících jednání, 

kdy investor průběžně vyhodnocoval lokality i v jiných zemích, upřednostnil Slovenskou 

republiku. Materiál se zaměřuje na řešení vzniku průmyslové zóny jak ve variantě s letištěm, 

tak ve variantě bez letiště pro strategického investora. 

1 Popis lokality

Zájmová lokalita se nachází na jihozápadě katastrálního území města Přerov, přičemž jižní 

část areálu současného letiště již zasahuje do katastru obce Bochoř a případné rozšíření 

plochy průmyslové zóny podle dosavadních návrhů by zasahovalo i do katastru obce Troubky. 

Ze západní strany je lokalita obklopena Hrubým a Bochořským lesem. V tomto lese jsou 

lokalizovány jímací objekty, ze kterých je jímána voda pro vlastní užití na letišti Přerov –

Bochoř. Celková rozloha areálu letiště dosahuje téměř 395 ha (podle online dostupných 

informací z katastru nemovitostí), přičemž většina staveb se nachází v jižní části areálu. Letiště 

je dále tvořeno 2,5 km dlouhou přistávací dráhou, objekty určenými pro letecký provoz jako 

jsou pojezdové dráhy a nedávno zrekonstruovaná věž řízení letového provozu, několika 

objekty v pronájmu soukromých firem zabývajících se převážně letovou výrobou 

a v neposlední řadě armádnímu objekty, z nichž většina je tvořena leteckými (úly) a několika 

palivovými kryty. V severní části areál letiště navazuje na soubor staveb určených původně 

k zemědělské činnosti, dnes ve vlastnictví Státního pozemkového úřadu, a jenž tvoří část obce 

Výmyslov. 

Vznik letiště se datuje do 30. let minulého století, konkrétně do roku 1937, kdy město darovalo 

Ministerstvu obrany plochu o rozměrech cca 800 x 1 000 m2 pro účely zřízení vojenského 

letiště. V březnu 1938 začaly stavební práce a o rok později byly dokončeny. Původní plocha 

nebyla betonová jako dnes, ale travnatá a přistávací dráha směřovala severojižním směrem. 

Za války bylo letiště určené zejména jako školicí středisko pro piloty a teprve od r. 1944 zde 

působila stíhací peruť. Letiště se za války nestalo cílem intenzivnějšího bombardování, 

nicméně několik nálezů munice průzkum odhalil, a to v nejsevernější části areálu. Průzkum 

nevybuchlé munice probíhá dodnes, ale na většině území areálu byl již ukončen (viz níže). Na 

podzim roku 1951 byla dobudována betonová dráha pro účely Československého bojového 

letectva. Do roku 1989 zde sídlily jednotky stíhacího letectva a teprve od roku 1995 zde byla 

vytvořena základna vrtulníkového letectva. Vrtulníkové letectvo bylo v průběhu roku 2013 

převedeno do Náměště nad Oslavou a od září do ledna probíhalo převádění areálu na 

společnost LOM Praha, s.p., která zde působí dodnes. 
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2 Dosavadní činnost a problémy v lokalitě

Dosavadní činnost

Jak již bylo zmíněno výše, možnost realizace průmyslové zóny v této lokalitě začala být 

zvažována v souvislosti s příchodem Strategického investora.  Na projektu byla zahájena první 

etapa prací v návaznosti na několik usnesení vlády. 

V první etapě jsou prováděny následující práce:

- demolice objektů leteckých a palivových krytů (zadavatelem je LOM PRAHA s.p.);

- analýza rizik ohrožení životního prostředí, která potvrdí, zda se na lokalitě nachází 

kontaminace horninového prostředí a podzemní vody, nebo navrhne další postup 

ověřovacích a sanačních prací. Tato analýza by měla být dokončena do konce roku 

2015 (zadavatelem je LOM PRAHA s.p.);

- pyrotechnický průzkum lokality (zadavatelem je LOM PRAHA s.p.);

- geotechnický průzkum zájmové lokality (zadavatelem je CzechInvest);

- vypracování dopravní studie, která bude řešit dopravní napojení a kapacity pro 

strategického investora jako je Darwin (zadavatelem je Olomoucký kraj); 

- vypracování studie využitelnosti území ve variantě s ukončením provozu letiště a ve 

variantě se zachováním provozu (zadavatelem je CzechInvest); 

Rovněž byla vytvořena mezirezortní pracovní skupina, kterou vede Ministerstvo průmyslu 

a obchodu, jejímž úkolem je řešit problémy v rámci přípravy průmyslové zóny a koordinovat 

činnost mezi jednotlivými rezorty. Výsledkem činnosti pracovní skupiny by mělo být doporučení 

vládě, jak dále postupovat v projektu. Pracovní skupina zasedala celkem třikrát a problematika 

projektu byla rozebírána velmi podrobně z úhlu pohledu jednotlivých účastníků, kteří 

zastupovali jednotlivé rezorty a jejich podřízené organizace. Z jednáních pracovní skupiny byl 

vždy pořízen zápis. Členy pracovní skupiny jsou zástupci Ministerstva průmyslu a obchodu, 

agentury CzechInvest, Ministerstva financí, Ministerstva dopravy, Ředitelství silnic a dálnic, 

Správy železniční dopravní cesty, Státního fondu dopravní infrastruktury, Ministerstva obrany,

státního podniku LOM, Ministerstva životního prostředí, Olomouckého kraje, statutárního 

města Přerov a Úřadu pro civilní letectví. 

Na prvním zasedání, které se konalo 2.6.2015, byli účastníci seznámeni s úkoly pracovní 

skupiny a se stavem projektu (zahájení první fáze projektu a změny Zásad územního rozvoje 

Olomouckého kraje). Dále byla řešena problematika dopravního napojení zóny na dopravní 

infrastrukturu (vlečka, dálnice, posílení silnic II. třídy). Jednotlivým účastníkům byly přiděleny 

úkoly, které jsou průběžně plněny. Zástupci Ministerstva obrany vznesli podmínku souhlasu 

uvolnění letiště pouze za předpokladu umístění strategického a významného investora 

v lokalitě a nezbytnosti stejně vybaveného letiště pro použití armády v rámci ČR. Rovněž bylo 

rozhodnuto prověřit variantu umístění průmyslové zóny s letištěm v provozu. 

Druhé jednání pracovní skupiny proběhlo 2.7.2015. Na tomto jednání se kromě výše 

uvedených standartních bodů rovněž řešila problematika financování výkupů nemovitostí 

z pohledu veřejné podpory státnímu podniku. Úkolem Ministerstva průmyslu a obchodu bylo 

získat v této věci stanovisko Úřadu pro ochranu hospodářské soutěže.

Na třetím zasedání pracovní skupiny ze dne 10.8.2015 byla řešena zejména problematika 

letištní dráhy v provozu a související dopravní napojení zóny. Zástupci Ministerstva obrany 
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rovněž akcentovali variantu letiště v provozu v kombinaci s průmyslovou zónou jako 

jedinečnou lokalitu s přidanou hodnotou pro letecký průmysl (v současné době působí na letišti 

již dvě společnosti z leteckého průmyslu a chystají rozšiřovat své výrobní kapacity). Naopak 

zástupci města Přerov a zástupci kraje byli zásadně proti variantě průmyslové zóny s letištěm. 

Mezi úkoly bylo rovněž zařazeno ověření možnosti ovlivnění vodních zdrojů v okolí lokality 

umístěním a provozem průmyslové zóny (negativní zkušenost s SPZ Holešov). 

Další jednání pracovní skupiny proběhne v září 2015 po předložení zastavovací studie 

s vyčíslením nákladů jednotlivých variant.

Problémy v lokalitě

Ekologická zátěž

Vzhledem k předchozímu využití areálu jakožto vojenského letiště se i zde stejně tak jako 

v případě Žatce, Borských polí či dalších podobně transformovaných zón Holešov nevyjímaje, 

nacházejí pozůstatky po ropných látkách. Tato situace se pravidelně monitoruje (nejstarší 

zprávy o sanacích pocházejí již ze 70. let), přičemž výsledky poslední Rizikové studie z roku 

2013 od společnosti EPS s.r.o. byla zadána k dopracování, jež má být zpracováno nejpozději 

do konce tohoto roku. 

Na základě provedeného množství vrtů byla identifikována celkem tři riziková místa a to dvě 

nádrže pro letecké palivo a sklad tekutého odpadu, kde již k dnešnímu dni proběhla 

biodegradace. Pro zabránění šíření případné zátěže byla v minulosti vybudována až 

13 m hluboká jílocementová stěna (Milánská stěna) oddělující areál od okolí – stěna byla 

zbudována v jihozápadní části kvůli směru proudění spodní vody. Provoz stěny vyžaduje 

nepřetržité přečerpávání. Na základě vyhodnocení dopracovaných výsledků Rizikové studie 

by se mělo rozhodnout, do kdy bude stěna resp. přečerpávání v provozu. 

Riziko může dále představovat starý potrubní palivový systém, který je podle ústních výpovědí 

pouze vypuštěn a zaplombován, nikoliv však intenzivně sanován (nutné dále ověřit). 

Na závěr je nutné zmínit, že provedené studie hovoří o koncentraci převyšující normu ČSN 

pro pitnou vodu, nejedná se tedy o výraznou kontaminaci.

Záplavové území

Areál letiště leží nedaleko obce Troubky, která byla v roce 1997 postižena ničivou povodní. 

Ačkoliv byla povodeň podle vyjádření zástupců povodí Moravy z velké části zapříčiněna 

souběžnými opravami a tím i nefunkčností dvou hrází na řece Bečvě, o čemž svědčí i to, že 

zde od toho roku žádné srovnatelné povodně nebyly, je na simulacích povodňových map 

území v sousedství letiště znázorněno jako záplavové při sto a víceleté vodě. Situace byla 
s pracovníky povodí – Moravy, pracoviště Přerov již konzultována, nicméně pro budování 

průmyslové zóny by bylo vhodné je přizvat do pracovní skupiny. V rámci projektu Darwin se 

zmiňovala dosavadní protipovodňová opatření a dále se navrhovalo jako možné řešení lehce 

vyvýšit okružní komunikaci, čímž by se zamezilo vniknutí vody do areálu (vyvýšení mělo být 

realizováno za pomocí betonové sutě ze zdemolované letecké dráhy – 2,5 km dlouhá,

60 m široká a min 50 cm hluboká). 

Zdroje pitné vody
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Z hlediska zdrojů pitné vody bývá zmiňováno i prameniště Hanácké kyselky, které se nachází 

v bezprostřední blízkosti Horních Moštěnic a nezasahuje do zájmového území (tuto informaci 

je třeba blíže ověřit). Část zájmového území je v územním plánu již dnes určeno pro 

průmyslové využití a navazuje na areál bývalých těžkých přerovských strojíren. Důvodem 

ověření možnosti ovlivnění okolních vodních zdrojů nás vede především negativní zkušenosti

se Strategickou průmyslovou zónou Holešov. SPZ Holešov se nachází přímo v druhém stupni 

ochranného pásma zdroje pitné vody. Ekologičtí aktivisté účelově brání příchodu novým 

investorům, jejich hlavním argumentem je právě ochrana zdrojů pitné vody.

Majetkoprávní vztahy 

Většina pozemků v areálu je ve vlastnictví Ministerstva obrany, kde má LOM PRAHA s.p.
právo užívání. Další pozemky jsou vlastněny Olomouckým krajem, městem Přerov, Bochoří 

a několika soukromými vlastníky. Jistý problém mohou představovat církevní restituce, kdy si 

Římskokatolická církev nárokuje některé pozemky v jižní části areálu, kde dnes stojí 

administrativní a původní kasárenské budovy.  

Riziko staré munice

Vzhledem k původnímu využití letiště bylo součástí převodu areálu na společnost LOM

PRAHA s.p. přikročeno k provedení pyrotechnického průzkumu, přičemž jeho dokončení se 

za současného tempa (pro Darwin by bylo zrychleno) plánuje v průběhu roku 2016. Většina 

areálu je již vyčištěna a kromě několika kusů munice v nejsevernější části areálu se nic jiného 

nenašlo).

3 Varianty řešení pro průmyslovou zónu

Varianta I. – Strategická průmyslová zóna pro velkého investora typu Darwin bez letiště

Jedná se o původní variantu, která počítala s demolicí veškeré letištní infrastruktury 

a přípravou zóny pro projekt Darwin. Výhodou takto navrhovaného řešení je zejména 

vlastnictví pozemků, které spočívá z velké části na veřejných institucích a orgánech místní 

a krajské samosprávy. Volba lokality výrazně eliminuje riziko prodlení spočívající na 

rozsáhlých výkupech pozemků. 

Pro projekt Darwin bylo řešeno primárně území s rozsahem téměř 395 ha, přičemž dalších cca 

250 ha jako plocha využitelná pro subdodavatelský park a případnou expanzi. Vzhledem 

k tvarovému uspořádání areálu letiště bylo počítáno s územní expanzí mimo dosavadní areál. 

V prvním návrhu investor zvažoval umístění testovací dráhy, jejíž lokalizace zasahovala do 

katastru obce Troubky, v později navrhovaném rozmístění výrobních zařízení bylo zvažováno 

využití části prostoru, který je v územním plánu města Přerov již dnes definován pro 

průmyslové využití a který se nachází v severovýchodním sousedství areálu letiště.

Z tohoto návrhu je také patrné požadované dopravní napojení, od čehož se odvíjelo zadání 

dopravní studie zadané Olomouckým krajem (viz níže). Celkové rozložení nabízených 

a dostupných ploch pro vznik Strategické průmyslové zóny pro projekt Darwin je znázorněno 

následovně: 
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Plocha A zahrnuje areál letiště a jedná se o rozlohu blížící se 390 ha (pokud se počítá i jižní 

část, kde stojí administrativní budovy a bývalá kasárenská zařízení). Plocha B představuje 

území, definováno v územním plánu pro průmyslové využití, o rozloze celkem 59 ha (po 

dokončení dálničního exitu). Plochy C představují možné rozšíření, přičemž varianta využití 

plochy C1 byla investorem zavrhnuta a dále se s ní nepočítalo. Plochy C 2,3, a B představují 

pozemky s různými, převážně soukromými vlastníky. Plocha D znázorňuje možný železniční 

terminál, na který již byl v minulosti zpracován projekt (terminál však se vznikem průmyslové 

zóny nesouvisí a byl v návrhu pro Darwin zakreslen pouze pro názornost).   

Varianta vzniku Strategické průmyslové zóny (dále jen „SPZ“) ve variantě bez letiště je 

požadována jak městem Přerov, tak Olomouckým krajem. 

Na druhé straně Ministerstvo obrany nepočítá se zrušením letiště v rámci této varianty, pokud 
nebude k dispozici strategický investor Darwin, nebo investor podobného významu. 

Ministerstvo obrany na této podmínce trvá. V případě příchodu velkého investora a zrušení 

letiště Ministerstvo obrany požaduje v rámci České republiky vybavit a zainvestovat jiné letiště 

tak, aby bylo schopno z vojenského hlediska převzít plnění úkolů tohoto letiště.

Jedním z důvodů pro vytvoření strategické průmyslové zóny je rovněž fakt, že v rámci České 

republiky je dle podkladů agentury CzechInvest obsazenost ploch státem podpořených 

průmyslových zón investory více než 70%. Ministerstvo průmyslu a obchodu proto zahájilo 

vyhledávání vhodných rozvojových ploch pro možnost vybudování strategických 

průmyslových zón.

Varianta II. Strategická průmyslová zóna s letištěm v provozu

Tato varianta nepočítá s investorem Darwin či investorem podobného rozsahu, ale se vznikem 

průmyslové zóny jako je například Žatec Triangle či lépe Ostrava – Mošnov, kde je fungující 

letiště. Na základě studie zadané CzechInvestem a zpracované společností Centroprojekt 

Group a.s. by bylo zájmové území řešeno následujícím způsobem: 
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Návrh musel vzít v úvahu ochranná pásma, která podél přistávací dráhy představují 300 m 

v obou směrech. Ve vzdálenější části od přistávací dráhy je v těchto pásmech dle vyjádření 

Úřadu pro civilní letectví povolena pouze výroba související s letectvím či činnost související 

s provozem letiště. Od konce těchto pásem je pak povoleno běžné průmyslové využití, avšak 

za předpokladu splnění výškových limitů, které se zvedají od hranice pásma v poměru 7:1 m. 

Podle současné úpravy jsou také prostory pojezdových drah (to se týká především jižní části)

pro průmyslovou výstavbu vyjma letectví nevyužitelné – takové využití by musel povolit Úřad 

pro civilní letectví na žádost státního podniku LOM PRAHA s.p. 

Z hlediska limitujících faktorů je také třeba zmínit, že v rámci SPZ – Sever, která je díky své 

rozloze, tvaru a dopravnímu napojení lépe situovaná než SPZ – Jih, je značná část pozemků 

mimo dosavadní areál a tudíž bude nutné zajistit výkupy (v případě, že nejsou pozemky 

vlastněny Státním pozemkovým úřadem).  

V neposlední řadě je problematické také dopravní řešení dvou oddělených ploch. Jak SPZ –

Sever, tak SPZ – Jih by musely mít vlastní dopravní připojení, přičemž SPZ – Jih by mělo 
komplikovanější napojení na nejbližší dálniční exit. Propojení obou SPZ je řešitelné, ale 

vyžadovalo by řízení dopravy v místech protínající směr přistávací a vzletové dráhy. 

Na závěr se nabízí varianta využití pouze jedné s výše uvedených ploch či postupného rozvoje 

zájmové lokality. Z hlediska využitelné rozlohy, doposud z velké části nezastavěné plochy, 

proběhnutého průzkumu možné nevybuchlé munice, dopravního napojení, nepřítomnosti 

ekologických zátěží, dostupnosti inženýrských sítí, se jeví jako vhodnější pro rozvoj plocha 

SPZ – Sever. 

Variantu II naprosto odmítá město Přerov a Olomoucký kraj. Naopak tuto variantu preferuje 

Ministerstvo obrany.
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4 Dopravní napojení

Dopravní napojení SPZ bylo doposud předmětem zjišťování zejména v souvislosti s projektem 

Darwin. Olomoucký kraj v rámci změny Zásad územního rozvoje zpracoval podrobnou studii, 

která navrhuje dopravní řešení koncipované podle parametrů jednoho konkrétního velkého 

strategického investora.

Toto řešení však bylo předmětem revize, kterou iniciovalo Ředitelství silnic a dálnic (dále jen 

(ŘSD“) a Ministerstvo dopravy. Vzhledem k časové tísni napjatého harmonogramu výstavby 

dálnice D1 stavby 0136 stanoveného vládou a přetrvávajícím nejasnostem ohledně vstupu 

strategického investora a s tím souvisejícím požadavkům na dopravní řešení bylo schváleno 

provedení dálnice D1 podle původního plánu. Toto řešení nelimituje příchod dalšího investora. 

V rámci této revize byl zamítnut Úřadem pro civilní letectví návrh dopravního spojení 

propojující II/434 a II/436 a dále nadjezd na II/436 nad D1. Pro možnost vybudování železniční 

vlečky bude v projektech dálnice a dopravního napojení počítáno a ponechána rezerva v 

konstrukcích stavebních objektů dopravního napojení.

Jako alternativní řešení pro dopravní napojení průmyslové zóny může být využito studie, 

kterou si nechal zpracovat CzechInvest a která řeší průmyslovou zónu s fungujícím letištěm. 
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V rámci tohoto dopravního napojení je však stále nutné vyřešit vlečku, jejíž technické řešení 

se ve variantě s letištěm jeví složitější než ve variantě bez letiště. Pro napojení obou menších 

lokalit (Sever a Jih) by musela vlečka přetnout letovou dráhu a bylo by nezbytné zkoordinovat 

provoz letiště (řídí Úřad pro civilní letectví) s provozem železnice (řídí Správa železniční 

dopravní cesty), v této věci je třeba najít dosažitelné technologické řešení.

5 Závěr

Shrnutí výhod a nevýhod variant I a II

Varianta I. – Strategická průmyslová zóna pro velkého investora typu Darwin bez letiště

Výhody Nevýhody

Připravená ucelená plocha pro velkého 

investora s budoucím na pojením na dálnici 

a s vlečkou

Zásadní nesouhlas Ministerstva obrany.

Podporovaná varianta Olomouckým krajem 

a městem Přerovem

Nezbytnost opatřit potřebným vybavením 

jiné letiště

Nová průmyslová zóna s plochou větší než 

300 ha pro nové investory.

V případě, že se nepodaří nalákat velkého 

investora, zůstane velká plocha bez letiště.

Musí být dokončena především ekologická 

analýza rizika znečištění životního prostředí, 

aby bylo ověřeno, že lokalita je skutečně bez 

kontaminací.

Varianta II. Strategická průmyslová zóna s letištěm 
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Výhody Nevýhody

V severní části by bylo možné zahájit 

realizaci velmi rychle

Zásadní nesouhlas Olomouckého kraje

a města Přerov

Podporovaná varianta Ministerstvem obrany Obtížné dopravní napojení mezi severní

a jižní částí

Zajištění většího rozsahu výkupů pozemků 

soukromých vlastníků v lokalitě Sever

Návrh postupu dalších prací

Bude dopracována územní studie v obou variantách včetně předpokládaných nákladů, návrhu

harmonogramu přípravy stavby, určení nezbytných výkupů nemovitostí pod dopravní 

a technickou infrastrukturou. 

Na základě této studie bude rovněž vypracován investiční záměr nákladů a přínosů obou 

variant a vládě bude doporučena jedna varianta.

S ohledem na postoj města Přerov, Olomouckého kraje a Ministerstva obrany není ani 

vyloučeno, že bude doporučeno pouze dokončit první etapu zahájených prací a vyčkat na 

výsledky analýzy rizik a dalších průzkumů v lokalitě, případně scelit nezbytnou část území 

a další práce, jako vymístění letiště, provést až po projevení zájmu jiného strategického 

investora, který bude požadovat ucelenou plochu větší než 200 ha.

Studie včetně vyhodnocení nákladů bude předložena vládě ve čtvrtém kvartálu roku 2015.
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